



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي
جامعة محمد لمين دباغين - سطيف 2
كلية الحقوق والعلوم السياسية
قسم العلوم السياسية



وحدة البحث التكويني الجامعي:

"الجزائري وجيوستراتيجية الأمن الطاقوي في المتوسط: القدرات، الفرص، التحديات"

(G02L01UN190220230005)

وبالتنسسيق مع:

"مخبر تطبيق التكنولوجيات الحديثة على القانون"



دعوة لاستكتاب جماعي معكم ذو ترقيم دولي معياري (2026)

**السياسة الخارجية الجزائرية والرهانات الجيوسياسية:
"موازنة المصالح الوطنية في عالم متغير"**

د. بوالطمين لخضر

رئيس المشروع:

د. حمزاوي جويوة

رئاسة اللجنة العلمية:

د. بوالطمين لخضر _ د. حمزاوي جويوة

تحرير وتنسيق:

تواريخ مهمة:

إرسال ملخص أولي: 31 جويلية 2025

إرسال المساهمات البحثية كاملة: 31 أكتوبر 2025

الرد على المساهمات المقبولة: 30 نوفمبر 2025

إيداع الكتاب للنشر: 01 جانفي 2026

ترسل المداخلات على البريد الإلكتروني التالي:

apsdrn2022@gmail.com



أولا- توطئة وعرض الإشكالية:

في عالم يشوبه التحول السريع في تفاعلاته ومعقد في أبنيته وتركيبه المصالح والقيم السائدة فيه، ومتشابك ومتداخل في أنماط سلوكات فواعله، وتُميّزه حركية في اكتساب القوة وتحولها مع إجماع على قرب تغيير توازن القوة القائم، تجد الدول نفسها مجبرة على حسن التعامل مع هذه الديناميكية للتحويلات الحاصلة، وضرورة القراءة الجيدة للوقائع وفهم أسبابها، وواجب البحث في التداعيات والمسارات المحتملة لأي عملية تغيير متوقعة، من خلال الوقوف على مؤشرات تلك التحويلات، وتحليلها بعمق قصد توقع مآلاتها، استعدادًا للتموقع الجيد في مواجهة الانعكاسات الواردة، ورسم الاستراتيجيات الكفيلة بأخذ موطن قدم حيوي في أي هيكلية دولية قادمة، حيث إن الكثير من المؤشرات، وفقًا لعدة دراسات، تدل على أننا أمام نُذُر تحولات في ميزان القوة عالميًا، بانتقال مركزها سياسيًا واستراتيجيًا واقتصاديًا من الغرب وعودته نحو الشرق مجددًا، لأن هذا الأخير كان تقليديًا وتاريخيًا موطنًا لقوى وحضارات إنسانية عريقة، وتحول فضاءات التفاعل الأهم من المحيط الأطلسي إلى الهادئ، وتآكل قوة الغرب تدريجيًا وعلى رأسه الولايات المتحدة الأمريكية، وعودة قوى أخرى ساعية لاستعادة دورها التاريخي والحضاري من جديد، في شاكلة الصين والهند وروسيا.

والجزائر مطالبة بمواكبة هذه الصيرورة التحويلية، إذا كانت فعلاً تمتلك حقيقة طموحاً لبناء مكانة تليق بإمكاناتها ورصيدها الثري من المقومات المختلفة، لذلك يأتي مشروع هذا الاستكتاب لبحث في أهم مؤشرات انتقال القوة وتحولها من الغرب نحو الشرق، وتحليل التصور الإدراكي لصانع القرار في السياسة الخارجية الجزائرية للتماهي مع هذه الحركية القائمة، والاستعداد للتموضع في العالم الجديد الذي بدأ يتشكل، ومراجعة الأطر والمحددات التقليدية التي سيطرت على السياسة الخارجية الجزائرية طويلاً، ببلورة سياسة واعية ومتكاملة وعقلانية، وتطوير منظومة العلاقات التي تربطها بالقوى الصاعدة للارتقاء بها نحو منظور استراتيجي متسق، وليس مجرد علاقات بينية خاضعة لكلاسيكيات العمل الدبلوماسي الجامد، انطلاقاً من فرضية تسري مفادها بأن كل مرحلة تغيير تتطلب تجديدًا في الفكر والعقيدة الاستراتيجية والتوجهات والأساليب الدبلوماسية، وهو ما ينطبق على الجزائر في تعاملها مع مرحلة التحول الحالية في النظام الدولي. فكيف يمكن للسياسة الخارجية الجزائرية أن تواجه مرحلة التحول التي يشهدها النظام الدولي بما تحمله من فرص وتحديات؟

ثانيا- محاور الاستكتاب:

1- أسس ومحددات عملية صنع السياسة الخارجية الجزائرية.

- 2- ملامح التحول في النظام الدولي القائم وتفاعل السياسة الخارجية الجزائرية تجاهها.
- 3- فرص الدبلوماسية الجزائرية في الفضاءات الجيوسياسية الحيوية للجزائر.
- 4- التحديات التي تحملها مرحلة التغير في النظام الدولي على السياسة الخارجية للجزائر.
- 5- الدور المستقبلي للجزائر في النظام الدولي القادم.



ثالثا/- أهداف الاستكتاب:

يستهدف هذا المشروع تحقيق جملة من الأهداف منها:

- 1- فهم الأسس والمحددات التي تضبط صنع السياسة الخارجية الجزائرية.
- 2- تحليل التصور الإدراكي لصانع القرار في السياسة الخارجية للجزائر تجاه الدور الذي ينبغي أن تلعبه.
- 3- رصد المراحل التاريخية للتحول في أداء وفعالية الدبلوماسية الجزائرية.
- 4 - مقارنة السياسة الخارجية الجزائرية مع نماذج وحالات متقاربة خلال مراحل تحول النظام الدولي.
- 5- استشراف حدود الدور المستقبلي الذي يمكن للجزائر أن تلعبه في عالم متغير.
- 6 - تحليل ورصد طبيعة التحول الذي يشهده النظام الدولي الراهن.

أعضاء اللجنة العلمية للمشروع:

الجامعة	الأستاذ (ة)	الجامعة	الأستاذ (ة)
الجزائر 3	أ.د. بوقارة حسين	سطيف 02	د. بوالطمين لخضر
المسيلة	أ.د. شاعة محمد	سطيف 02	د. حمزاوي جويدة
جيجل	أ.د. حموم فريدة	سطيف 02	د. حداد محي الدين
أدرار	أ.د. مشاور صيفي	سطيف 02	د. خير شهرزاد
عنابة	أ.د. عبد القادر دندن	سطيف 02	د. عويير عيسى
قسنطينة	أ.د. بن عبد الرحمن ياسمين	سطيف 02	د. شريف صورية
تيارت	أ.د. خليفة نصير	سطيف 02	د. الحامدي عيدون
الجزائر 3	د. بوساحة أمال	سطيف 02	د. شوادرة رضا
قسنطينة 3	د. بريهموش مريامة	سطيف 02	د. عابد أحلام
جيجل	د. بوزرب رياض	سطيف 02	د. عمارة فاتح
باتنة 1	د. مسعود شوية	سطيف 02	د. مفتاح حرشاو
سطيف 2	د. بن حمزة نبيل	خميس مليانة	د. عيمور فيروز
قسنطينة	د. بولكاحل إبراهيم	الشلف	د. ختو فايزة
بومرداس	د. حمياز سمير	بومرداس	د. ملاح نصيرة
الشلف	د. جزار مصطفى	الشلف	د. عربي بومدين

شروط الاستكتاب:



- 1- الاستكتاب مفتوح لجميع المهتمين بقضايا السياسة الخارجية وبنية النظام الدولي من أساتذة وباحثين وطلبة ومختصين من داخل وخارج الجزائر.
- 2- تُقدّم المشاركة وفقاً للأصول العلمية المتعارف عليها، باللغات العربية، الإنجليزية أو الفرنسية مع إرفاقها بملخص لا يتجاوز (300) كلمة بلغة ثانية.
- 3- تحرّر المادة العربية بخط (Sakkal Majalla) حجم 16، أما باللغة الأجنبية فبخط (Times New Roman) حجم 14، على ألا يتجاوز عدد صفحات المداخلة 25 صفحة بما فيها قائمة المراجع والمصادر وجدول الأشكال والخرائط.
- 4- يُشترط في البحث الأصالة العلمية وحدثة المراجع المعتمدة، وألا يكون منشوراً من قبل، ولم يسبق المشاركة به في تظاهرات علمية سابقة.
- 5- يكون التهميش تلقائياً في نهاية كل صفحة، وتكون قائمة المصادر والمراجع في نهاية الورقة وفق المنهجية المتعارف عليها.
- 6- تُقبل المداخلات الفردية فقط، وتخضع جميعها للتحكيم والمراجعة قبل اعتمادها بشكل نهائي ضمن محاور الاستكتاب.
- 7- تُرسل المداخلات كاملة وفق الرزنامة أعلاه على البريد الإلكتروني التالي: apsdrn2022@gmail.com



Ministry of Higher Education and Scientific
Research

Mohamed Lamine Debaghine University - Setif 2
Faculty of Law and Political Science
Department of Political Science



PRFU of Algeria and the Geopolitics of Energy Security in the
Mediterranean: Capabilities, Opportunities, and Presence

(G02L01UN190220230005)

In coordination with:

"Laboratory for the Application of Modern Technologies to Law"

Call for Papers for a Peer-Reviewed International Standard Paper (2026)

**Algerian Foreign Policy and Geopolitical Challenges:
"Balancing National Interests in a Changing World"**

Project Head: Dr. Boutemine Lakhdar

Scientific Committee Chair: Dr. Hamzaoui Djaouida

Coordination and editing:

Dr. Boutemine Lakhdar and Dr. Hamzaoui Djaouida

Submissions should be sent to the following email address:

apsdrn2022@gmail.com

Important dates:

Submission of preliminary abstract:	July 31, 2025
Submission of full research contributions:	October 31, 2025
Response to accepted contributions:	November 30, 2025
Submission of book for publication:	January 1, 2026



↓Introduction and presentation of the problem ↓

In a world marked by rapid transformation in its interactions, complex in its structures and composition of interests and prevailing values, intertwined and interwoven in the behavioral patterns of its actors, and characterized by a dynamic in the acquisition and transformation of power with a consensus on the imminent change in the existing balance of power, countries find themselves forced to deal well with this dynamic of the transformations taking place, and the necessity of a good reading of the facts and understanding their causes, and the duty of researching the repercussions and possible paths of any expected process of change, by standing on the indicators of those transformations, and analyzing them in depth with the aim of anticipating their outcomes, in preparation for a good positioning in the face of the incoming repercussions, and drawing up strategies capable of taking a vital foothold in any future international structure, as many indicators, according to several studies, indicate that we are facing the harbingers of transformations in the global balance of power, with its center shifting politically, strategically and economically from the West and returning to the East again, because the latter has traditionally and historically been home to ancient human powers and civilizations, and the most important interaction spaces have shifted from the Atlantic Ocean to The Pacific, the gradual erosion of Western power, led by the United States of America, and the return of other powers seeking to regain their historical and civilizational role, such as China, India, and Russia.

Algeria is required to keep pace with this transformational process if it truly has the ambition to build a position befitting its potential and its rich array of diverse components. Therefore, this book project examines the most important indicators of the transfer of power and its transformation from the West to the East. It analyzes the cognitive perception of decision-makers in Algerian foreign policy to identify with this existing dynamic and prepare for positioning themselves in the new world that is beginning to take shape. It also reviews the traditional frameworks and determinants that have long dominated Algerian foreign policy, formulating a conscious, integrated, and rational policy. It also develops the system of relations that connect it to emerging powers to advance them toward a coherent strategic perspective, rather than merely interoperable relations subject to the classics of static diplomatic practice. This is based on the prevailing premise that every phase of change requires a renewal of thought, strategic doctrine, orientations, and diplomatic methods. This applies to Algeria in its dealings with the current phase of transformation in the international system. [How can Algerian foreign policy confront the transformational phase that the international system is witnessing, with its attendant opportunities and challenges?](#)

↓The topics of the writing ↓

-

↓ Objectives of the writing ↓

This project aims to achieve a number of objectives, including:

1. Understanding the foundations and determinants that govern Algerian foreign policy making.
2. Analyzing the cognitive perception of decision-makers in Algerian foreign policy regarding the role Algeria should play.
3. Monitoring the historical stages of transformation in the performance and effectiveness of Algerian diplomacy.
4. Comparing Algerian foreign policy with similar models and cases during the stages of transformation of the international system.
5. Anticipating the limits of the future role Algeria can play in a changing world.
6. Analyzing and monitoring the nature of the transformation taking place in the current international system.

_____↓ Members of the project's scientific committee ↓_____

Professor	University	Professor	University
Dr. Boutemine Lakhdar	Setif 2	Prof. Boukara Houcine	Algiers 3
Dr. Hamzaoui Djaouida	Setif 2	Prof. Chaâa Mouhamed	M'sila
Dr. Haddad Mouhieddine	Setif 2	Prof. Hamoum Farida	Jijel
Dr. Kheir Shahrazad	Setif 2	Prof. Mchaouer Saifi	Adrar

Dr. Aouiber Aissa	Setif 2	Prof. Abdelkader Dendene	Annaba
Dr. Chrif Soraya	Setif 2	Prof. Benabdelrahman Yasmina	Constantine 3
Dr. El Hamdi Aidoune	Setif 2	Prof. Khalfa Nacir	Tiaret
Dr. Chouadra Reda	Setif 2	Dr. Boussaha Amal	Algeria 3
Dr. Abed Ahlem	Setif 2	Dr. Brihmouche Maryama	Constantine 3
Dr. Amara Fateh	Setif 2	Dr. Bouzerb Ryad	Jijel
Dr. Meftah Harchaou	Setif 2	Dr. Massoud Chouia	C Batna 1
Dr. Aimour Feyrouz	Khemis Mliana	Dr. Ben Hamza Nabil	Setif 2
Dr. Khetou Fayza	Chlef	Dr. Boulemkahel Ibrahim	Constantine 3
Dr. Mellah Nacira	Boumerdes	Dr. Hamiaz Samir	Boumerdes
Dr. Arbi Boumediene	Chlef	Dr. Jezar Mustafa	Chlef

↓Terms and conditions of writing↓

1. The call for papers is open to all those interested in foreign policy issues and the structure of the international system, including professors, researchers, students, and specialists from inside and outside Algeria.
2. Submissions must be submitted in accordance with established academic standards, in English, Arabic, or French, accompanied by an abstract not exceeding (300) words in a second language.
3. The Arabic manuscript must be written in Sakkal Majalla font, size 16, and in foreign languages, in Times New Roman font, size 14. The total number of pages must not exceed 25, including the bibliography, sources, tables of figures, and maps.
4. The research must be scientifically original and up-to-date. It must not have been previously published or participated in previous scientific events.
5. The marginal notes must be automatically placed at the end of each page, and the list of sources and references must be included at the end of the paper, in accordance with established methodology.
6. Only individual submissions are accepted, and all submissions are subject to peer review before being finalized within the call for papers.
- 8- Completed papers should be sent according to the above schedule to the following email address: apsdrn2022@gmail.com